

السيرة الذاتية للأستاذة فتيحة حايد

المعلومات الشخصية:

الاسم واللقب: فتيحة حايد

الرتبة: أستاذة محاضرة أ.

القسم: علوم اللسان - جامعة الجزائر 2-

الكلية: كلية اللغة العربية وآدابها واللغات الشرقية.

البريد الإلكتروني: ostada.haid.alg2@gmail.com

البريد المهني: fatiha.haid@univ-alger2.dz

التحصيل البيداغوجي

- متحصلة على شهادة البكالوريا شعبة آداب وعلوم إنسانية سنة 2004.
- متحصلة على شهادة الليسانس في اللغة والأدب العربي بجامعة جيجل سنة 2008.
- متحصلة على شهادة الماجستير تخصص لسانيات تطبيقية بجامعة العقيد الحاج لخضر بباتنة سنة 2012.
- متحصلة على شهادة دكتوراه العلوم تخصص لسانيات تطبيقية بجامعة الجزائر 2- في 30 جانفي 2020.
- متحصلة على التأهيل الجامعي لرتبة أستاذ محاضر أ بجامعة الجزائر 2 2021.

الخبرة المهنية

- عملت كأستاذة مؤقتة بجامعة محمد الصديق بن يحيى بولاية جيجل لمدة 4 سنوات.
(من بداية سنة 2009 حتى نهاية سنة 2012).
- التوظيف بجامعة جيجل في 10 نوفمبر 2013.
- تدريس العديد من المقاييس بالجامعة نفسها (نقد قديم، علم الدلالة، أدب معاصر، لسانيات، تحليل الخطاب، فونولوجيا، تعليم اللغات، تقرير أو مقال، الصوتيات منهجية البحث اللغوي، اللسانيات التطبيقية وغيرها...).
- التحويل إلى جامعة الجزائر 2- في 15 ديسمبر 2014.

- التدريس في قسم علوم اللسان ابتداء من جانفي 2015.
- أستاذة محاضرة أ بقسم علوم اللسان من سنة 2015 إلى يومنا هذا.
- تدريس العديد من المقاييس (لسانيات تطبيقية، لسانيات النص والخطاب، مدارس لسانية، منهجية البحث اللغوي، تعليمية اللغات، تقييم محتوى الكتاب المدرسي، الطرائق والوسائل التعليمية، تحليل المحتوى، تحليل المدونات، التحري الميداني وبناء الاستبانة، تعليمات تطبيقية، تقنيات البحث، فلسفة اللغة، تعليم اللغة العربية وغيرها من المقاييس...).

البحث العلمي والإشراف

- عضو في فرقة بحث اللسانيات التطبيقية وتعليم اللغة العربية التابعة لمخبر اللسانيات التطبيقية سنة 2015 بإشراف الدكتور سيدي محمد بوعياض دباغ.
- الإشراف على العديد من رسائل التخرج لطور الليسانس والماستر بجامعة جيجل.
- الإشراف على العديد من رسائل التخرج لطور الليسانس والماستر بقسم علوم اللسان.
- مناقشة رسائل تخرج الماستر بقسم علوم اللسان.
- الإشراف على أطروحات الدكتوراه.
- تقييم أطروحات الدكتوراه كعضو مناقش فيها.

التحصيل العلمي

- ليسانس في الدراسات اللغوية" تأثير دي سوسير على الدراسات اللغوية من خلال الثنائيات - دراسة شكلية مضمونية -"
- ماجستير في اللسانيات التطبيقية "المحتوى اللغوي في كتاب اللغة العربية للسنة الثانية من التعليم متوسط دراسة تحليلية نقدية" بجامعة باتنة، 2012.
- دكتوراه العلوم تخصص لسانيات بجامعة الجزائر 2- في: 2020/01/30.
- " تعليم اللغة العربية في المرحلة الابتدائية، دراسة وصفية تحليلية للأخطاء اللغوية في كتابات التلاميذ-السنة الخامسة أنموذجا-"

المشاركة في البحث والنشر العلمي

- المساهمة في تأليف معجم مصطلحات التعليمية عربي فرنسي - فرنسي عربي تحت تأطير الدكتور سيدي محمد بوعياض دباغ (مشروع فرقة بحث 2015).
- نشر مطبوعة بيداغوجية موجهة لطلبة اللسانيات والماستر بعنوان: محاضرات في تعليمية اللغات عبر موقع كلية اللغة العربية وآدابها واللغات الشرقية.
- نشر مقال بعنوان "تعليمية النصوص في كتاب اللغة العربية للسنة الثانية من التعليم المتوسط وفق البيداغوجيا الجديدة" في مجلة الحكمة للدراسات اللغوية سنة: 2017.
- نشر مقال بعنوان "تعليمية نشاط التعبير الشفهي للمتعلمين المكفوفين بصريا - المرحلة الأولى من التعليم أنموذجا- في مجلة اللسانيات التطبيقية، جامعة الجزائر 2- عدد جوان 2021".
- قبول نشر مقال بعنوان "فاعلية برامج التعليم الإلكتروني في تعليم مهارات اللغة العربية للناطقين بها وبغيرها
- منصة إيفاد الإلكترونية أنموذجا" بمجلة اللسانيات والترجمة. 2023
- قبول نشر مقال بعنوان "عناصر التشكل الزمني في الدرس الخطابي البنيوي" بمجلة ذخائر اللغة لقسم علوم اللسان. 2024.
- نشر مداخلة المؤتمر الدولي الثاني في علوم القرآن بجامعة البصرة في مجلة علوم القرآن والتي تحمل عنوان "التطبيق الإجرائي لمبادئ المناهج اللسانية الغربية المعاصرة على النص القرآني - المنهج البنيوي أنموذجا-". 2021
- نشر مداخلة المؤتمر الدولي الثالث في علوم التربية بجامعة البصرة في مجلة علوم التربية والتي تحمل عنوان "القيم الإسلامية المتضمنة في نصوص اللغة العربية لمرحلة التعليم الابتدائي في الجزائر - دراسة تحليلية نقدية- 2022".
- نشر مداخلة الملتقى الدولي الذي نظمه المجلس الأعلى للغة العربية والتي تحمل عنوان المنصات التعليمية بين إيجاد حلول تعليمية ومواكبة التطور العلمي - منصة إدراك أنموذجا- " 2024.

الملتقيات

- شهادة المشاركة في الندوة العلمية الافتراضية بمداخلة موسومة "اللغة العربية وتحديات التقدم العلمي والتكنولوجي" التي نظمتها جمعية اللسانيين العراقيين يوم: 2021/03/26.

- شهادة المشاركة في المحاضرة الافتراضية الموسومة: "نحو مقارنة سوسيو لسانية تاريخية للغة العربية" التي نظمتها جمعية اللسانيين العراقيين يوم: 2021/03/05. المداخلة جاءت تحت عنوان: " خصائص اللغة العربية ومقومات بقائها". هذا وقد أقيمت مشافهة وعن بعد بسبب جائحة كورونا).
- شهادة المشاركة في منصة الباحثين والأكاديميين إيفاد والمؤسسة الدولية للتطوير الأكاديمي، وذلك في المحاضرة العلمية الموسومة " تحكيم الأبحاث ومقاربة الرسائل: مقارنة نظرية تطبيقية بتاريخ: 2021/04/09.
- شهادة المشاركة في منصة الباحثين والأكاديميين إيفاد والمؤسسة الدولية للتطوير الأكاديمي، بعنوان: البحث العلمي، معرفة فن ومهارة بتاريخ: 2021/06/04
- شهادة المشاركة في منصة الباحثين والأكاديميين إيفاد بمحاضرة تحت عنوان: مهارات وأدوات البحث العلمي في عصر التحول الرقمي، يوم: 2021/06/01.
- شهادة المشاركة في المحاضرة العلمية: جودة التعليم والبحث العلمي والمنعقدة عبر المنصة الإلكترونية للتطوير الأكاديمي وذلك بتاريخ: 2021/06/11.
- شهادة المشاركة في المؤتمر العلمي الدولي الثاني الذي أقامه قسم علوم القرآن والتربية الإسلامية في كلية التربية للعلوم الإنسانية /جامعة البصرة بعنوان: القرآن والتحديات المعاصر، وجاء عنوان المداخلة: التطبيق الإجرائي لمبادئ المناهج اللسانية الغربية المعاصرة على النص القرآني - المنهج البنيوي أنموذجا، وذلك يومي: 16/15 2021/06/
- شهادة المشاركة في الملتقى الدولي بالجلفة حول واقع النشر في المجالات العلمية بمداخلة عنوانها "كيف يتم النشر في مجلة ألف" جانفي 2022.
- شهادة المشاركة في الملتقى الوطني لجامعة باتنة بمداخلة عنوانها "دور شبكة إيفا في تقويم الإنتاجات النصية الكتابية لتعليمي اللغة العربية- دراسة تقويمية لنماذج مختارة"، جانفي 2022.
- شهادة المشاركة في الملتقى الوطني لجامعة سيدي بلعباس بمداخلة عنوانها "تكنولوجيا التعليم ودورها في تعزيز سبل التعليم الإلكتروني للغة العربية للناطقين بغيرها"، فيفري 2022.
- شهادة المشاركة في اليوم الدراسي لجامعة الجزائر 2 بمداخلة عنوانها "شروط إجراء التحري الميداني وكيفية بناء الاستبانة" بمداخلة عنوانها "أفريل 2022.
- شهادة المشاركة في اليوم الدراسي لجامعة البويرة بمداخلة عنوانها "تحليل نتائج الدراسة الميدانية منهجيا" مارس 2022.

- شهادة المشاركة في الملتقى الوطني لجامعة الشلف بمدخله عنوانها: فاعلية برامج التعليم الإلكتروني في تعليم مهارات اللغة العربية للناطقين بها وبغيرها - منصة إيفاد الإلكترونية أنموذجا" 18 أكتوبر 2022.
- شهادة المشاركة في الملتقى الوطني لجامعة البيض بمدخله عنوانها" فاعلية التعليم الإلكتروني في تعليم اللغة العربية للناطقين بغيرها - عينة من طلبة جامعة كندا أنموذجا-"مارس 2022.
- شهادة المشاركة في المؤتمر العلمي الدولي الثالث لجامعة البصرة بمدخله كان عنوانها: القيم الإسلامية المتضمنة في نصوص اللغة العربية لمرحلة التعليم الابتدائي في الجزائر - دراسة تحليلية نقدية- في يوم 31 ماي 2022.
- شهادة المشاركة في الملتقى الوطني لقسم علوم اللسان بمدخله عنوانها: تعليم مهارات اللغة العربية للناطقين بغيرها بين أسس اختيار محتوياتها ومعايير تنظيمها وأساليب تقويمها- أبريل 2024.
- تنظيم الندوة الوطنية بقسم علوم اللسان تحمل عنوان: تقنيات إعداد مذكرة التخرج" فيفري 2024.
- شهادة المشاركة بمدخله في الندوة الوطنية لقسم علوم اللسان حول تقنيات إعداد مذكرة التخرج بمدخله عنوانها: التحري الميداني وتحليل نتائج الدراسة- بين التأسيس النظري والتطبيق الفعلي" فيفري 2024.
- ترأس العديد من الجلسات العلمية لملتقيات وطنية بقسم اللغة العربية وقسم علوم اللسان بجامعة الجزائر 2. سنة 2024.
- مطبوعة دروس " تعليمية اللغات" لطلبة الماستر 1 قسم علوم اللسان تضم واحد وعشرين محاضرة متنوعة موجهة لطلبة الدراسات اللغوية طور الماستر تخصصي لسانيات عامة وتعليمية اللغات على وجه التحديد.
- إعداد مطبوعتين بيداغوجيتين؛ تعالج الأولى موضوع: التعليمات التطبيقية، أما الثانية فجاءت بعنوان: التحري الميداني في البحث العلمي.
- دروس لغوية متنوعة موضوعة على الخط عبر منصة البروقراس .

والله ولي التوفيق

CURRICULUM VITAE OF DR. FATIHA HAID

PERSONAL INFORMATION:

- Name: **Fatiha HAID**
- Academic Rank: Senior Professor (Grade A)
- Department: Linguistic Sciences, University of Algiers 2
- Faculty: Faculty of Arabic Language & Literature, and Oriental Languages
- Email (Personal): ostada.haid.alg2@gmail.com
- Email (Professional): fatiha.haid@univ-alger2.dz

EDUCATIONAL BACKGROUND:

- **Baccalaureate:** Humanities and Literary Studies, obtained in 2004.
- **Bachelor's Degree:** Arabic Language and Literature from Jijel University, obtained in 2008.
- **Magister's Degree:** Specialization in Applied Linguistics from the Colonel Hadj Lakhdar University in Batna, obtained in 2012.
- **Doctorate:** PhD in Applied Linguistics from the University of Algiers 2, awarded on January 30, 2020.
- **University Habilitation:** Granted the title of Senior Professor (Grade A) at the University of Algiers 2 in 2021.

PROFESSIONAL EXPERIENCE:

- **Part-time teacher:** Mohammed Seddik Ben Yahia University, Jijel, from 2009 to 2012.
- **Full-time Teacher:** Employed at Jijel University as of November 10, 2013.
- **Courses Taught at Jijel University:**
 - Classical Criticism, Semantics, Contemporary Literature, Linguistics, Discourse Analysis, Phonology, Language Teaching, Essay or Report Writing, Phonetics, Research Methodology in Linguistics, Applied Linguistics, among others.
- **Transfer to the University of Algiers 2:** December 15, 2014.
- **Current Position:** Senior Professor (Grade A) at the Department of Linguistic Sciences, since 2015.
- **Courses Taught at the University of Algiers 2:**
 - Applied Linguistics, Text and Discourse Linguistics, Linguistic Schools, Research Methodology in Linguistics, Language Teaching Methodologies, Evaluation of Textbook

Content, Educational Methods and Tools, Content Analysis, Corpus Analysis, Field Research and Questionnaire Design, Applied Didactics, Research Techniques, Philosophy of Language, Teaching Arabic, and more.

RESEARCH AND SUPERVISION:

- Research Group Membership: Member of the Applied Linguistics and Arabic Language Teaching research team, part of the Applied Linguistics Laboratory, supervised by Dr. Sidi Mohamed Bouyad Dabbagh, since 2015.
- Undergraduate and Master's Supervision: Supervised numerous Bachelor's and Master's theses at both Jijel University and the Department of Linguistic Sciences at the University of Algiers 2.
- Doctoral Supervision: Currently supervising PhD theses.
- Doctoral Thesis Evaluation: Served as a committee member for the evaluation of PhD dissertations.

ACADEMIC QUALIFICATIONS:

- **Bachelor's Degree in Linguistic Studies:** Dissertation on "The Influence of Saussure on Linguistic Studies through the Concept of Dualities – A Formal and Content-Based Study."
- **Magister's Degree in Applied Linguistics:** Dissertation titled "The Linguistic Content in the Second Year Arabic Language Textbook for Middle School: A Critical and Analytical Study," completed at Batna University in 2012.
- **Doctorate in Linguistics:** PhD awarded by the University of Algiers 2 on January 30, 2020. Dissertation titled "Teaching Arabic in Primary Education: A Descriptive and Analytical Study of Linguistic Errors in Fifth Grade Students' Writings – A Case Study."

CONTRIBUTIONS TO RESEARCH AND PUBLICATIONS:

- Contributed to the development of a bilingual Arabic-French/French-Arabic glossary of educational terminology under the supervision of Dr. Sidi Mohamed Bouyad Dabbagh (part of a 2015 research team project).
- Published a pedagogical textbook for Bachelor's and Master's students titled "Lectures on Language Didactics" on the website of the Faculty of Arabic Language, Literature, and Oriental Languages.
- Published an article titled "Teaching Texts in the Second Year Arabic Language Textbook for Middle School in Light of the New Pedagogy" in Al-Hikma Journal of Linguistic Studies in 2017.

- Published an article titled "Didactics of Oral Expression for Visually Impaired Learners – A Case Study of the First Stage of Education" in The Journal of Applied Linguistics at the University of Algiers 2, June 2021 edition.
- Article accepted for publication: "The Effectiveness of E-learning Programs in Teaching Arabic Language Skills to Native and Non-Native Speakers – A Case Study of the Efad Platform" in Journal of Linguistics and Translation, 2023.
- Article accepted for publication: "Temporal Structuring Elements in Structuralist Discourse Theory" in Dhakha'ir al-Lugha Journal of the Department of Linguistic Sciences, 2024.
- Published a paper at the Second International Conference on Quranic Sciences at Basra University in Quranic Sciences Journal, titled "The Practical Application of Contemporary Western Linguistic Methods to the Quranic Text – The Structuralist Approach," 2021.
- Published a paper at the Third International Conference on Educational Sciences at Basra University in Educational Sciences Journal, titled "Islamic Values Embedded in Arabic Language Texts for Primary Education in Algeria: A Critical and Analytical Study," 2022.
- Published a paper presented at the international symposium organized by the Supreme Council of the Arabic Language, titled "Educational Platforms: Bridging the Gap Between Educational Solutions and Scientific Progress – A Case Study of Edraak Platform," 2024.

CONFERENCES AND SEMINARS:

- Certificate of Participation in a virtual scientific seminar, presenting a paper titled "Arabic Language and the Challenges of Scientific and Technological Advancement," organized by the Iraqi Linguists Association on March 26, 2021.
- Certificate of Participation in a virtual lecture titled "Towards a Socio-Historical Linguistic Approach to Arabic," organized by the Iraqi Linguists Association on March 5, 2021. The paper, titled "The Characteristics of the Arabic Language and the Foundations of Its Preservation," was presented remotely due to the COVID-19 pandemic.
- Certificate of Participation from the Efad Platform for Researchers and Academics and the International Foundation for Academic Development for attending the scientific lecture titled "Research Arbitration and Thesis Evaluation: A Theoretical and Practical Approach," held on April 9, 2021.
- Certificate of Participation from the Efad Platform for Researchers and Academics and the International Foundation for Academic Development for attending the lecture titled "Scientific Research: Knowledge, Art, and Skill," held on June 4, 2021.
- Certificate of Participation from the Efad Platform for Researchers and Academics for attending a lecture titled "Research Skills and Tools in the Age of Digital Transformation," held on June 1, 2021.
- Certificate of Participation in a scientific lecture on "Quality in Education and Scientific Research," organized via the Academic Development Platform on June 11, 2021.

- Certificate of Participation in the Second International Scientific Conference organized by the Department of Quranic Sciences and Islamic Education at the Faculty of Education for Humanities, University of Basra, titled "The Quran and Contemporary Challenges." Presented a paper titled "The Practical Application of Contemporary Western Linguistic Methods to the Quranic Text – The Structuralist Approach" on June 15-16, 2021.
- Certificate of Participation in the international symposium held in Djelfa, addressing the reality of publishing in global journals. Presented a paper titled "How to Publish in Alif Journal" in January 2022.
- Certificate of Participation in the national symposium at Batna University, presenting a paper titled "The Role of the EVA Network in Evaluating Written Textual Productions of Arabic Language Learners – An Evaluative Study of Selected Models," January 2022.
- Certificate of Participation in the national symposium at Sidi Bel Abbes University, presenting a paper titled "The Role of Educational Technology in Enhancing E-learning for Arabic Language Learners Who Are Non-Native Speakers" in February 2022.
- Certificate of Participation in the study day at the University of Algiers 2, presenting a paper titled "The Requirements of Field Inquiry and How to Construct Questionnaires" in April 2022.
- Certificate of Participation in the study day at Bouira University, presenting a paper titled "Methodological Analysis of Field Study Results" in March 2022.
- Certificate of Participation in the national symposium at Chlef University, presenting a paper titled "The Effectiveness of E-learning Programs in Teaching Arabic Language Skills to Native and Non-Native Speakers – A Case Study of the Efad Platform" on October 18, 2022.
- Certificate of Participation in the national symposium at El Bayadh University, presenting a paper titled "The Effectiveness of E-learning in Teaching Arabic to Non-Native Speakers – A Case Study of Students from Canada University" in March 2022.
- Certificate of Participation in the Third International Scientific Conference at the University of Basra, presenting a paper titled "Islamic Values Embedded in Arabic Language Texts for Primary Education in Algeria – A Critical and Analytical Study" on May 31, 2022.
- Certificate of Participation in the national symposium organized by the Department of Linguistics, presenting a paper titled "Teaching Arabic Language Skills to Non-Native Speakers: Foundations for Selecting Content, Standards for Organizing, and Evaluation Methods" in April 2024.
- Organized the national seminar at the Department of Linguistics titled "Techniques for Preparing Graduation Theses" in February 2024.
- Certificate of Participation in the national seminar at the Department of Linguistics, presenting a paper titled "Field Inquiry and Analysis of Study Results – Between Theoretical Foundation and Practical Application" in February 2024.
- Chaired several scientific sessions at national symposiums held by the Department of Arabic Language and the Department of Linguistics at the University of Algiers 2 in 2024.

- Authored a textbook titled Language Didactics for Master's students in the Department of Linguistics, comprising 21 diverse lectures tailored for graduate students specializing in General Linguistics and Language Didactics.
- Prepared two pedagogical textbooks: the first addresses "Applied Didactics," and the second is titled "Field Inquiry in Scientific Research."
- Uploaded various linguistic lessons online via the Progres platform.

May success be granted by God.